
 

 
 يسرخهص

 عشٌٍق ػٍٍ انجسٍى حًاٌٍح ػهٍى قذسذٓا تسثة ػانٍح أًٍْح راخ يٕاد ًْ انكسذج اخيضاد إٌ
 يٍا اذٍضاٌ ػٍذو يٍٍ حانح ػٍ ػثاسج ْٕٔ انرؤكسذي، انجٓاد تسثة انُاذجح انحشج انجزٔس يحاستح

 انٍرً انكسٍذج يضٍاداخ يٍٍ يرؼذدج إَٔاع انغؼاو فً ٌٕٔجذ . نهكسذج انًضادج ٔانًٕاد انًؤكسذج انًٕاد تٍٍ

 ذكٌٕ نكً انذساسح ْزِ اخرٍاس ذى ٔنقذ .ٔانحثٕب ٔانخضاس، انفٕاكّ، أًْٓا ٔيٍٍ انًٍشاض يٍُغ فًٍ ذسٍٓى

 ذشكٍضخ انٍٕو انثحٕز يؼظى إٌ حٍس انكشٌى انقشآٌ تآٌاخ ٔستغٓا انحقٍقح ْزِ إشثاخ ػهى ػهًًٍ دنٍٍم تًصاتٍح
 يٍُا ٌرقثٍم أٌ ٔجٍم ػٍض اي يٍٍ اجٍٍٍس انًشاض يحاستح فً انفؼال ٔأششْا انكسذج يضاداخ ػهٍى

 .انكشٌى نٕجّٓ خانصا ػًم ٌٔجؼهّ
 يٍٍ يسرخهصٍاخ فًٍ انًرٍٕفشج انكسٍذج يضاداخ فؼانٍح ذقذٌش ْٕ انذساسح ْزِ فً ْذفُا إٌ

 انٍرٍٍ، انرًٍش، انقصٍاء، ، انخٍاس انًٕص، :كانرانً ًْٔ ٔحثٕب ٔخضاس، فاكٓح، تٍٍ يا َٕع ػشش سرح

 انخضٍش، انضٌرٌٕ انسٕد، انضٌرٌٕ انؼذط، انثٍط، انؼُة انحًش، انؼُة انقشع، تٍم،انضَج انصٕو،
 انحٍش انجٍزس ذصٍثٍظ ػهى انًزكٕسج انًجًٕػح قذسج قٍاط ذى ٔقذ DPPH ٔكزنك .ٔانقًح انشياٌ انحًش، انثصم

 فًٍ انُثاذٍاخ يٍٍ خيسرخهصٍا ػهٍى انثذاٌح فً انغشٌقرٍٍ ْزِ إجشاء ٔذى .فٍٓا انفٍُٕند ذقذٌش تًٍ انًؼٍشٔف

 تئسٍرخذاو انُثاذٍاخ يسرخهصاخ نكم إٌجاتٍح انُرائج كاَد ٔتانًقاتم .يرضاستح انُرائج ٔكاَد انًاء

 انحش انجزس اخرضال يٍ ذًكُد حٍس إٌصإَل DPPH %50 ذى ٔقذ انًسرخذو انرشكٍض نًقذاس ذثؼا

 50 صٍغح ػهى انُرائج ػشض IC ٔقذ .انحشج انجزٔس يٍ % 50 نرصثٍظ انًغهٕتح انؼٍُح ذشكٍض ْٕٔ

 فً انفٍُٕند ٔيقذاس انكسذج يضاداخ فؼانٍح تٍٍ ذشتظ ػهقح ٔجٕد ػايح تصفح انُرائج أظٓشخ
 انحٍشج انجٍزٔس يٍٍ انٕقاٌٍح فًٍ يًٍٓح أَضًٌٍاخ شهصح َشاط قٍاط ذى رنك إنى تانضافح .انصًاس

 ػٍٍ انكٍاذهٍض إَضٌٍى ذًٍٍض ٔقذ كسٍذٌضتشٔ ٔانجهٕذاشٌٍٕ دٌسًٍٕذٍض، أٔكسٍذ ٔسٕتش انكاذهٍض، ًْٔ
ًٍّح إتغٍال فًٍ انفؼٍال انُضٌى ْٕ ٌجؼهّ يًا أػهى تُشاط انثاقٍٍٍ انُضًٌٍٍ  انحٍشج انجٍزٔس سٍ

 .انصًاس َضج خهم
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ABSTRACT 
 

Antioxidants are vital substances which possess the ability to protect the body 
from damages caused by free radical-induced oxidative stress. A variety of 
free radical scavenging antioxidants are found in dietary sources like fruits, 
vegetables and grains. This work was undertaken to be a scientific evidence 
of this truth based on Quran, may Allah accept from us. 
The purpose of this study was to evaluate the antioxidant activity of 16 
selected plant materials from the holy Quran, namely, banana, cucumber, 
snake cucumber, date, figs, garlic, ginger, gourd, red grape, white grape, 
orange lintel, black olive, green olive, red onion, pomegranate and wheat. The 
antioxidant capacity of these extracts were investigated based on their ability 
to scavenge (DPPH) stable free radical. Phenolic content of the extracts was 
determined using Folin-Ciocalteau reagent. These two assays are first done 
with water extraction to leave the samples in the same way in which they are 
consumed and the results are inconsistent. All extracts with organic solvent 
(ethanol 50%) had significant antioxidant potential which reduced the DPPH 
radical formation in a dose-dependent manner and the results were 
expressed as IC50. The results showed, in general, a good correlation 
could be found between antioxidant activity and phenolic content. The ctivities 
of active oxygen-scavenging enzymes, superoxide dismutase, catalase and 
glutathione peroxidase were evaluated and catalase has the highest activity 
compared with the two enzymes SOD and glutathione peroxidase which 
suggest that catalase is a key enzyme in active oxygen detoxification during 
fruit ripening. 


